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Dotace Moravskoslezského 
kraje (MSK) 

  starosta M. Nogol

Vzhledem k tomu, že se blíží konec prvního pololetí roku 
2022, chtěl bych zhodnotit, co se za toto období v naší obci 
událo.

V letošním roce jsme žádali o dvě dotace z programů, 
které vypsalo Ministerstvo pro místní rozvoj ČR. V programu 
„Podpora obnovy místních komunikací“ na rekonstrukci při-
bližně 2,4 kilometrů místních komunikací jsme podporu 
nezískali a zařadili se do skupiny náhradníků na 185 místě. 
I když jsme dotaci nezískali, část místních komunikací 
budeme opět opravovat a rekonstruovat, jak velký úsek to 
bude rozhodne zastupitelstvo v nejbližší době.

V druhém dotačním titulu jsme byli úspěšní a získali 
jsme dotaci z programu „Rekonstrukce a přestavba veřej-
ných budov“, kterou rovněž vypsalo Ministerstvo pro místní 
rozvoj. Na stavební část rekonstrukce kuchyně a jídelny 
v naší základní škole jsme získali dotaci 4,1 mil Kč. Rekon-
strukce kuchyně a jídelny v celkové hodnotě 5,1 mil. Kč již 
v současné době probíhá. Zakázku vysoutěžila firma 
Hamrozi s.r.o a měla by ji dokončit na konci letních 
prázdnin. Děti z mateřské i základní školy v současné době 
chodí na obědy do sálu v budově obecního úřadu. Vybavení 
nové kuchyně v celkové hodnotě 1,1 mil Kč dodává firma 
Riedel 2001 s.r.o. Na vybavení kuchyně jsme získali již 
v loňském roce dotaci z Moravskoslezského kraje 400 tis. Kč. 

V současné době na území obce rovněž probíhá re-
konstrukce veřejného osvětlení. Zakázka je rozdělena na dvě 
části. První část stavby je realizována na základě územního 
rozhodnutí ze dne 1.6.2021. Jedná se o dílčí etapy s roz-
lišením dle úseků místních komunikací. Celkem bude 
postaveno 10 nových sloupů a doplněno 17 kusů svítidel 
veřejného osvětlení. Druhá část zahrnuje výměnu stávajících 
svítidel veřejného osvětlení včetně 
demontáže původních neizolovaných 
vodičů a montáže nových kabelů 
v šesti úsecích. Celkem v této části 
bude vyměněno 36 ks svítidel veřej-
ného osvětlení a nahrazeny čtyři ki-
lometry původního vedení. Zakázku 
malého rozsahu, „Veřejné osvětlení 
v obci Smilovice“ realizuje firma 
MOBIKO plus a.s. za 2 mil. Kč. Na 
tuto akci jsme rovněž získali dotaci 
400 tis. Kč z Moravskoslezského 
kraje. Po realizaci této rekonstrukce 
budeme mít celou síť veřejného 
osvětlení v obci osazenou novými 
LED svítidly a propojenou izolova-
ným kabelem, díky čemuž by nemělo 
docházet k výpadkům napájení ve-
řejného osvětlení při špatných po-
větrnostních podmínkách. Na jaře 

letošního roku jsme instalovali v centru obce měřiče 
rychlosti v hodnotě 140 tis. Kč, které by měly přispět ke 
zpomalení provozu a zvýšení bezpečnosti na komunikacích.

Na závěr bych chtěl připomenout plánované kulturní 
a sportovní Smilovické akce. Letos jsme pro vás připravili 
letní kino v termínech 24.června a 29.července, 23.července 
proběhne tradiční fotbalový turnaj Memoriál Ing. Vladislava 
Krejzy a 20.srpna Den obce Smilovice. Všechny akce se ko-
nají v areálu Sportcentra Smilovice. 

starosta Miroslav Sikora

Školní rok 2021/22 byl pro nás jiný než ostatní. Na 
začátku poznamenala ještě výuku covidová omezení spojená 
s distanční výukou žáků, jejich povinným vyšetřováním 
a různými karanténními opatřeními. Konečně však žáci 
mohli vyjet mimo školu jak na různá sportovní klání, tak na 
vzdělávací aktivity. Sportovních úspěchů jsme letos zazna-
menali opravdu hodně. Především díky sportovnímu nadání 
našich žáků a poctivé přípravě na soutěže jsme obhájili dva 
putovní poháry, a to za přehazovanou a vybíjenou. První 
místo jsme získali také na domácím turnaji v minikopané 
a mladší žáci na minivolejbale v Hnojníku. Na turnaji ve 
florbalu jsme získali 2. místo a v lehkoatletickém trojboji pak 
4. místo v konkurenci také zahraničních škol. 

Nezaháleli jsme ale ani v oblasti kulturní. Na podzim při-
pravili žáci 3. ročníku program na obecní Vítání občánků 
a Setkání seniorů, na jaře pak na oslavu jubilea malířky 
Ž. Wanok. Po delší odmlce jsme ve škole uspořádali školní 
pěveckou soutěž, jejíž vítězové nás reprezentovali na pěvecké 
soutěži „Rozvíjej se, poupátko“. Letos se podařilo přivézt 
1. místo v kategorii 1. ročníku, a tak náš žák O. Chybidziura 
reprezentoval naši školu také ve finálovém kole v Třinci. Ke 
kultuře také patří náš tradiční masopustní týden s přípravou 
programu a masek na masopustní pochod vesnicí. 

Závěr školního roku

Masopustní průvod 1.3.2022



2 Zpravodaj obce SMILOVICE

  Starosta M. Nogol

OZNÁMENÍ – VODNÉ
Vzhledem k úpravě termínu vyúčtování ročního odběru 
vody, dojde k posunu data pro odpis stavů vodoměrů a to 
nově k datu 31.prosince. Stavy vodoměrů je možno 
zasílat elektronicky na adresu: 
ou-smilovice@smilovice.cz, do předmětu zprávy uveďte 
„VODNÉ“, vhodné je přiložení i foto snímku s číselným 
stavem. Následně bude provedeno vyúčtování a údaje 
k platbě budou vedeny na faktuře. 

(OBEC)

Rovněž příprava programu jednotlivých tříd na Rozlou-
čení s páťáky a nácvik programu na Zahradní slavnost 
(Radovánky) přináší rozvoj žáků ve společenském vystu-
pování. Letos jsme nově zařadili do výuky angličtiny on-line 
divadelní představení v anglickém jazyce. Reakce žáků byla 
pozitivní. Naši žáci byli úspěšní také na poli finanční 
a matematické gramotnosti. V soutěži „Božkova kasička“ 
pořádané Gymnáziem v Českém Těšíně se umístili na 
3. místě žáci 5. ročníku A. Cicvárková a L. Bella. V celostátní 
soutěži „Matematický klokan“ se žák L Bella umístil v rámci 
MS kraje na 5. místě.

Vzdělávání se snažíme zpestřit a oživit formou výjezdů 
mimo školu. Starší žáci letos opět mohli vyjet do Planetária 
v Ostravě v rámci výuky o vesmíru. Na filmovém představení 
“Madagaskar, kolébka lidstva“ v rámci projektu Planeta 
Země 3000, do kterého jsme zapojeni, se žáci vzdělávali 
environmentálně. Nesmíme zapomenout na klasické školní 
výlety, neboť i ty mají vzdělávací funkci. Letos mladší žáci 
vyjeli do vzdělávacího centra Ursus v D. Lomné. Starší žáci 
pan na vzdělávací program o Slovanech do Archeoparku 
Chotěbuz a nejstarší páťáci zavítali do Prahy.

Zpestřit výuky jde také v rámci školy a jejího okolí. Na 
přírodovědné vycházky do okolí školy nás lákalo ke konci 
roku pěkné letní počasí. Vyrazit do přírody jsme se rozhodli 
také v rámci Dne rodin s rodiči a také na Den dětí, kdy jsme 
po zábavném plnění úkolů v okolí Ropičanky a hledání 
sladkého pokladu u myslivecké chaty poobědvali vlastno-
ručně opečené párky. Děkujeme mysliveckému sdružení za 
zpřístupnění jejich areálu a za celoroční spolupráci.

Ve spolupráci s místní knihovnou se žáci měli možnost 
setkat s dětskou spisovatelkou p. Pospíšilovou. Dále si 
v knihovně v rámci družiny a ve škole v informatice mohli 
několikrát vyzkoušet programovat robůtky, tzv. Ozoboty. Po 
delší odmlce se letos žáci setkali v knihovně na Nocování 
s Andersenem. Děkujeme p. Lipowczanové za vstřícnost 
a celoroční spolupráci.

Závěr roku byl ve škole poznamenán počínající rekon-
strukcí školní kuchyně a jídelny. Zemní výkopové práce 
a bourací práce v budově s sebou přinášely hluk a řadu 
omezení. Třídy se musely často stěhovat za větším klidem do 
jiných učeben. Nyní jsme plně ocenili rozšíření školní budovy 
o další místnosti v rámci přístavby tělocvičny v roce 2019. 
Náročné byly přechody na obědy do sálu OÚ, kde jsme zřídili 
náhradní provoz školní kuchyně.  Děkujeme zaměstnancům 
obecního úřadu, zejména p. Chwistkovi a p. Sikorovi, za je-
jich vstřícnost a nápomoc při stěhování a při vlastním 
provozu. Děkuji také rodině Samcových, p. Muroňovi 
a p. Ondraczkovi za pomoc při vystěhování prostor kuchyně 
a jídelny. Z daných provozních důvodů jsme letos ukončili 
vzdělávaní o týden dřív a z vysvědčení se žáci radovali už 
24.6. Doufáme, že až se po prázdninách vrátíme do školy, 

Noc s Andersenem

Noc s Andersenem je akce knihoven na podporu dětského 
čtenářství, při níž děti nocují v knihovně u příležitosti výročí 
narození dánského pohádkáře, Hanse Christiana Andersena.

První Noc s Andersenem proběhla na přelomu března 
a dubna roku 2000 v knihovně Bedřicha Beneše Buchlovana 
v Uherském Hradišti a zúčastnilo se jí 25 dětí.

 Od roku 2001 se pořádá po celé České republice pod 
záštitou Klubu dětských knihoven. V dalších letech se noc 
rozšířila i za hranice České republiky a nocují už tisíce dětí.

Letošní pohádková noc byla už 22 v pořadí. 

Konečně po dvou letech pandemie a omezeních jsme si ji 
mohli opět užít i v naší v knihovně.

Z organizačních důvodů proběhla až 6. května.

Knihovna a některé prostory obecního úřadu se promě-
nily v Bradavickou školu čar a kouzel, do níž nastoupilo 
18 studentů.

Hned na počátku byli rozděleni moudrým kloboukem do 
čtyř kolejí. Pod vedením bradavických profesorů plnili   
úkoly a soutěžili o nejlepší kolej. Tak jako Harry Potter a jeho 
kamarádi i naší studenti prokázali kus hrdinství, když po 
večeři absolvovali stezku odvahy a hledání pokladu.

Součástí večerního programu byla beseda se spisova-
telkou Danuši Šimkovou, která dětem přiblížila natáčení 
seriálových částí Harryho Pottera a ukázala spoustu rekvizit 
použitých ve filmu. Nechyběla sada kouzelných hůlek ani 
Harryho sova Hedvika.

Ráno na děti čekala báječná snídaně v podobě buchet, 
koláčů a mufinků, které nám napekly maminky, za což jim 
patří velké poděkování. No a pak už jen cesta domů.

Velký dík patří paní Dance Martynkové, bez jejíž pomoci 
a obětavosti si už pohádkovou noc nedokážu představit 
a také Terezce Martynkové a Ondrovi Lipowczanovi za 
pomoc při organizaci.

Knihovna má dobrou spolupráci díky vstřícnosti paní 
ředitelky Jany Dybové, se školou a školní družinou. 

Kromě několika čtenářských besed jsme pro družinu 
uspořádali besedu Jak vidí roboti. Besedu opět vedl zku-
šený programátor pan Petr Riedl (velký dík) a hravou formou 
ukázal dětem, jak mohou pomocí jednoduchých příkazů 
naprogramovat malého robota Ozobota. Kdo je Ozobot? -  
Ozobot je miniaturní robot, nejmenší svého druhu. Jedná se 
o interaktivní hračku, která rozvíjí kreativitu a logické 
myšlení. Zároveň je to ale skvělá didaktická pomůcka 
představující nejkratší a nejzábavnější cestu ke skutečnému 
programování i robotice. Děti programování zaujalo a pokud 
bude zájem bude v příštím školním roce v knihovně 
probíhat:

Kurz programování pro děti od 8-15 let

pod vedením pana Petr Riedla. Děti se naučí programovat 
s Ozoboty, Micro: Bity atd. 

Jak bude výuka probíhat se můžete přijít podívat na 
Výstavu zahrádkářů 9-10 října do sálu OÚ, kde bude 
mít pan Riedl workshop (přesný čas bude upřesněn).

Informace z knihovny

budeme se těšit z nové jídelny a kuchyně. Čeká nás ještě 
spousta práce, ale věřím, že výsledek bude stát zato.

Všem zaměstnancům, rodičům a partnerům ve vzdělá-
vání děkuji za spolupráci. Všem přeji hodně odpočinku 
v letním období. Na viděnou po prázdninách!

Mgr. J. Dybová
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Naše fotbalová přípravka, 
pod vedením Martina Lipow-
czana, Luďka Belly a Ondřeje 
Lipowczana, absolvovala bě-
hem uplynulé sezony několik 
turnajů a soutěží. Vyzdvihnout 

se dá zejména účast v halové Krajské zimní 
lize, kde naši kluci ročníku 2011 a ml. obsadili konečné 
5. místo z 28 týmů a dále kluci ročníku 2012 a ml. 6. místo z 25 
družstev. Společná mužstva Smilovic-Nebor v kategoriích 
mladších žáků a starších přípravek pak ve své dlouhodobé 
soutěži okupují první místa.

V srpnu loňského roku byl uspořádán třídenní letní 
fotbalový kemp, kterého se zúčastnilo 19 dětí. V roce 2019 je 
v plánu kemp zopakovat, viz přiložený leták. Dále byl v 
menším měřítku zorganizován dvoudenní jarní fotbalový 

Fotbalová přípravka

Beseda se spisovatelkou a pasování prvňáčků.

3. června k nám do knihovny přijela spisovatelka paní 
Zuzana Pospíšilová. Kdo má dítka školou povinná, a nebo jen 
sleduje knížky pro děti ví, že je paní Zuzana oblíbená autorka 
a věnuje se původní dětské tvorbě. Napsala asi 7 desítek 
dětských knih.

Celé páteční dopoledne byla knihovna naplněna dětmi. 
Nejdřív paní spisovatelka besedovala s a 2 třídou a po besedě 
slavnostně pasovala prvňáčky na čtenáře.

Pak malé děti vystřídali třeťáci a čtvrťáci. Také je  zaujala 
paní Pospíšilová nesmírně poutavým přednesem, kterým 
nechala přítomné nahlédnout do svých knižních příběhů. 
Nadšení posluchači se i osobně seznámili s některými z jejich 
knih, které s sebou přivezla a mnohé tím tzv. "navnadila" 
k samotnému přečtení. Naše knihovna vlastní řadu knížek 
Zuzany Pospíšilové. No a ty patří v titulech pro děti mezi 
nejpůjčovanější. Paní spisovatelka darovala knihovně dvě 
knihy s věnováním.

Školákům i ostatním čtenářům přeji hezké prázdniny 
i dovolenou a nezapomeňte, že v knihovně na vás čekají 
hezké knížky.

M. Lipowczanová, knihovnice

Uplynul rok kdy česká verze „Kvízu o Smilovicích“ byla 
zveřejněna v Smilovickém zpravodaji - červen 2021 a na 
webových stránkách obce v záložce „Aktuality“ dne 6.4.2021 
trojjazyčná verze kvizu, kterou lze i nadále využit v rámci 
vlastních akci, studia apod. Na otázku v posledním 
zpravodaji, zda kvíz nastartoval další souvislosti nejen 
o historii obce nutno sdělit, že náhodná návštěva bývalých 
občanů obce (Zdzislaw Kohutek z Krakowa a jeho sestry 
Jadwiga Kluzik z Mnichova) některé nás milé překvapila. 
Jejich detailní popis života rodiny Kohutków v obci Smilovice 
před cca 100 léty ohromil i prof. Daniela Kadłubca (znalce 
našeho regionu) a tak jsem neváhal oslovit redakci časopisu 
ZWROT. Toto obšírné dílo s četnou fotodokumentaci rodiny 
Kohutków a okolí obce Smilovice bylo vytištěno ve třech po 
sobě jdoucích vydáních časopisu ZWROT (2,3,4/2022). 
Pokud by někoho zajímala tato četba, tak v okolních 
knihovnách na Těšínsku ale i u nás v obecní knihovně je 
možno si propůjčit tato vydání.

Co přineslo dále krátké shrnutí údajů o obci Smilovice 
v kvizových otázkách? Začátkem dubna se uskutečnila výstava 
k uctění památky 100. let od narození naši ikony obce - 
malířky Zofii Wanok. Téměř více jak stovka účastníků se 
zúčastnila kulturní akce řady malých doslova umělců - děti ze 
škol ze Smilovic a Hnojníka včetně pěveckého a folklorního 
souborů TA Grupa a Kamraci. Akce byla připravena pod 
taktovkou organizace MK PZKO Śmiłowice.

Pozorným studiem kvizových otázek o Smilovicích může si 
každý čtenář vytvořit i kalendárium akcí spojených s naši 
obci. Ze zkušenosti však vím, že čtení i „domácích plátků“ pro 
mnohé je problém a tak shrnul jsem jaké akce do konce 
tohoto desetiletí tj. r. 2030 nás čekají :

! založení Sokola a nyní TJ Smilovice . . . . . . . . . . 70 let/2022

! první registrace spolku zahrádkářů . . . . . . . . . . 70 let/2026

! otevření hájenky Mysliveckého sdružení Smilovice – Řeka
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 60let/2026

! založení MK PZKO . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 80 let/2028

! založení včelařského spolku Janem Wanokem  100let/2029

! první zmínka o škole v obci (společně s obci Guty a Řeka)
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 250let/2030

Čím nás dále obohatil 
„Kvíz o Smilovicích“

Na závěr chtěl bych připomenout, že naši aktivní členové 
Fotoklubu Smilovice (zejména Viktor Suchanek a Miroslav 
Nogol) na většině akci provádějí fotodokumentaci, která je 
následně shrnutá do fotoknih. Záběry z obecních akcí, přírody 
kolem nás a okolí, zůstanou v paměti pro nastávající 
generace. Na jednom z listů tohoto vydání Smilovického 
zpravodaje je ukázka úvodních stránek fotoknih z některých 
posledních vydání těchto originálních záběrů.

Gustav Chwistek

W pierwszą sobotę kwietnia odbył się jubileusz urodzin 
naszej malarki - Zofii Wanok. Sala była zapełniona do 
ostatniego miejsca. Program kulturalny był bardzo bogaty. 
Wysłuchaliśmy występy dzieciaków ze szkoły śmiłowickiej 
jak również z polskiej szkoły z Gnojnika. Śpiewy chóru i gry 
na instrumenty muzyczne pokazały, że mamy utalentowane 
dzieci w obu szkołach. Później w programie był zespół 
muzyczny TA GRUPA z Czeskiego Cieszyna i Kamraci z całą 
swoją kapelą. Oklaski i brawa nie miały końca.

O miesiąc później 1.5. w sali UG odbyło się miłe 
popołudnie z naszym amatorskim zespołem teatralnym. 

Pare informacji 
z MK PZKO Śmiłowice



Zpravodaj obce SMILOVICE

Odchovanci smilovické 
mládežnické kopané Martin 
Samiec  ( r . 1998) ,  Fil ip  
Kubala (1999) a Šimon 
Byrtus  (2002) udělali v 
letošním roce další významné kroky k do-

sažení svých fotbalových cílů a splnění svých sportovních 
snů.  

Devatenáctiletý Martin, člen širšího kádru druholigové-
ho FK Fotbal Třinec pravidelně nastupoval za tým U21 
v juniorské lize a pomáhal třinecké U19 bojovat o postup do 
1.dorostenecké ligy (nakonec padli v baráži s Opavou). Na 

Ve SPORTCENTRU Smilovice byla v lednu letošního 
roku vybudována hala na stolní tenis. Od jejího slavnostního 
otevření uběhly čtyři měsíce a za tu dobu se podařila spousta 
akcí. Hlavní událostí bylo odehrání extraligy ve stolním 
tenise mezi TTC Ostrava a KST Ostrava, na což si zajisté 
mnozí z vás pamatují a je velice pravděpodobné, že se v nové 
sezóně uskuteční ve smilovické hale další utkání.

Pod vedením kvalifikovaného trenéra M.Bajgera se 
rovněž začalo s tréninky stolního tenisu a to jak pro děti, tak 
pro dospělé. V současné době je aktivně zapojeno do 
tréninkového procesu 30 sportovců. Plánuje se také další 
náborová ukázková hodina v měsíci září, o které vás budeme 
informovat a o prázdninách proběhne příměstský tábor se 
zaměřením na stolní tenis. Letáky na tuto akci jsou již 
zveřejněny na webu Sportcentra.

Dále byl založen klub stolního tenisu s názvem SC 
SMILOVICE a v červnu se přihlásil do dlouhodobých 
soutěží dospělých, kde by měly nastupovat 3 týmy v krajské 
a okresní soutěži.

V případě zájmu nastupovat v dlouhodobých soutěžích 
z řad dospělých i mládeže se ozvěte na kontakt uvedený na 
webových stránkách.

Na závěr bychom chtěli poděkovat Obci Smilovice 
a SPORTCENTRU za podporu a důvěru v nás vloženou 
a doufáme, že se těmito kroky postaráme o další zpopulari-
zování stolního tenisu a Obce Smilovice. Rovněž děkujeme 
všem současným sponzorům a podporovatelům, bez nichž by 
se spousta akcí nepovedla.

Kontaktní osoba: 

Martin Bajger – 608 834 838, 

Další informace: 

embaj@email.cz

www.sportcentrum-smilovice.cz

Cílem A mužstva pro jarní 
sezónu bylo umístění do 5. 
místa a hlavně předvádět 
útočný atraktivní fotbal pro 
diváky. 

Kolo před koncem soutěže 
je tým se ziskem 55 bodů (skóre 88:28) na krásném druhém 
místě tabulky I.B. třídy sk.C. a s 32 body a skórem 52:7 

 Úspěchy smilovických odchovanců

Stolní tenis ve Smilovicích

Fotbalové jaro ve Smilovicích

Gustav Chwistek, ZO ČZS SMILOVICE 

A-mužstvo po postupu do 
krajské soutěže 1.A třídy zakon-
čilo sezónu na 13. místě s 24 
body a skóre 39:52 před pos-
ledním kolem. Mužstvo bylo 
před sezónou oslabeno odcho-

dy dlouholeté opory Jirky Topiarze a také 
Ondry Bodečka. V jarní části přišli M. Samek (Oldřichovice), 
M. Klimek (Slovan Havířov) a I. Kantor (Č. Těšín – odehrál jen 
3 utkání). Bohužel jsme opět zažili v úvodu jara nešťastné 
prohry, vyloučení klíčových hráčů, kteří nám chyběli v dů-
ležitých utkáních a také změnu trenéra, kdy zdravotně 
indisponovaného P. Smatanu nahradil od 4. kola Jirka Krou-
žek do té doby vedoucí mužstva. Bohužel špatné výkony 
a vynucená změna trenéra způsobily, že mužstvo úvodních 
6 utkání vůbec nebodovalo. Výkony se zlepšily až si hráči 
uvědomili, že o záchranu se musí mnohem více bojovat a po 
zranění se vrátil 44-letý bojovník B. Kocur. Bohužel výsledkem 
katastrofálního začátku jara je předposlední místo a musíme 
doufat, že z naší skupiny bude sestupovat jen poslední tým - 
Hrabová.  

Do všech 13 utkání jarní části nastoupili Rom. Barteczek, 
L. Baron, P. Kohut a M. Samek, nejlepšími střelci byli L. Baron 
s 8 góly, F. Przyczko se 7 góly a L. Míra s 5 góly. Po sezóně 
opustí náš klub po předlouhých 13 letech gólman Petr Bašan-
da, který se stal během svého působení u nás „smilovičanem“. 
Tímto bychom mu chtěli za všechny ty roky ve smilovické 
brance poděkovat a popřát hodně úspěchů ve fotbale i v životě. 

Mužské „Béčko“ Smilovic se po slabším podzimu zlepšilo 
a na jaře získalo více bodů než v první polovině soutěže. 
Mužstvo vedené Martinem Lipowczanem bylo v zimní pauze 
a poté i během jara doplněno o několik nových hráčů. Největ-
ším úspěchem týmu během sezony je trojnásobný skalp 

Fotbalové jaro
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Aktorzy przedstawili spektakl  
pod tytułem "Noworoczno Lo-
vestory" w reżyserii Jarki 
Chlebek. Widzowie przenieśli 
się w atmosferę Nowego roku. 
Opóźnienie teatrzyku było  zpo-
wodowane dwuroczną przerwą 
z powodu pandemii i niestety 
planowane terminy realizacji 
spektaklu musiały być przesu-
nięte. Była to komedia, więc 
ludzie się śmiali zapominając 
na raczej wciąż niedobre  wie-
ści z radia i tetewizji. Mamy 
nadzieję, że znów w przyszłym 
roku będzie widownia zapełni-
ona do ostatniego miejsca i już 
teraz zapraszamy na dalsze 
wyczyny naszych amatorskich 
aktorów. Kto ma ochotę popa-
trzeć na naszych aktorów, to 
może obejrzeć pare ostatnich 
przedstawień ze stron internetowych (jajecznica u prezesa 
Marka Niemczyka na Rakowcu z szeregiem rozmaitych 
zabaw dla dzieci przyciągnęła nietylko członków naszego koła 
ale i zaprzyjaźnionych rodzin z okolicy. Późną jesienią 
planujemy spotkania z ciekawymi osobistościami naprz. 
Markiem Siderkiem - kierownikiem kadry polskich narciarzy 
(trzykrotnym uczestnikiem olimpiad zimowych) albo też 
spotkanie z Sewerynem Krzywoniem - znanym fizjoterapeutą 
szpitala w Trzyńcu z ciekawymi propozycjami mieędzy 
innymi "Jak zapobiec starzeniu  naszego organizmu".

Życzymy wszystkim udanych wakacji bez ograniczeń, 
które nas ostatnio nawiedziły.

MK PZKO-Śmiłowice - Halina Kowalczyk

Na výstavě obrazů 
Zofi Wanok dne 2.4.2022

V roce 2021 jsme uskutečnili 9 akcí. Pár vzpomeneme.

V červenci jsme jeli na zájezd. Navštívili jsme levan-
dulovou farmu ve Starovičkách, v Čejkovicích výrobu bio 
čajů, vinný sklep s degustací vína a  přednáškou o plantážích 
třešní, višní a jiného ovoce. Na závěr byl i vinný sklípek pana 
Sýkory, s výbornou atmosférou, zpěvem a dobrého vína.

V září byla naše stěžejní akce – výstava.

Musím pochválit všechny naše členy, kteří uskutečnili, 
nebudu přehánět repre výstavu. Bylo spoustu nápadů. 

Do výstavy jsme zapojili i naše žáky, kteří vystavili své 
práce, fotosoutěž, výstavu obrazů, kaktusů, tombola, koutek 
ochutnávky domácích výrobků, domácí kuchyň a hlavně, co 
se na našich zahradách vypěstovalo. 

V listopadu bylo tradiční vinobraní, nechyběla dobrá 
kačena se zelím a knedlíkem a hrálo se a tančilo  do 3 hodin 
rána.

Z menších akcí byly výšlapy na Godulu, vaječina a prodej 
zákusků na Den obce.

V roce 2022 jsme začali přednáškou pana Ing. Koběluše 
na téma „Co se dá na zahradě pěstovat“.

Přednáška byla na vysoké úrovni v příjemné atmosféře 
s kávičkou, zákuskem a na závěr ochutnávkou jablek. Škoda, 
že byla malá účast našich občanů.

Na Velikonoce jsme si opekli párky na Goduli a vaječina 
se také povedla.

 Jak žijí naši zahrádkáři…

Začátkem června jsme jeli na zájezd na Valašsko. Ve 
Valašském Meziříčí jsme navštívili masokombinát Krásno. 
V muzeu řeznictví jsme zhlédli historii a nové výrobní 
procesy masných výrobků. Také jsme jich ochutnali. Pak se 
jelo do Vizovic. V Jelínkové likérce nás provedli celou 
výrobou od kvašení ovoce, pálení, zrání, stáčení a exportem. 
Prošli jsme také sálem pro čestné členy, kde každý má svůj 
dřevěný trezor s nejlepšími destiláty. Pro zajímavosti jich 
bylo 400. Byla tam příjemná andělská vůně, ta vůně byla 
z dubových sudů, kde zrály destiláty. Shlédli jsme také 
reprezentační prostory a skončili v podnikové vzorkové 
prodejně. Pak následovala návštěva Vizovického zámku. 
Tento zámek je velmi krásný s bohatou expozicí obrazů 
a podzámeckým parkem.

 Co ještě plánujeme na tento rok?

Na Den obce prodej zákusků a koláčů, 8. - 9. října výstavu 
a v listopadu tradiční vinobraní. 

Pro rok 2022 jsme vyhlásili soutěže: 

Výtvarná soutěž pro žáky základních škol s názvem „Dýně 
pro zábavu a radost“.

Fotosoutěž o nejzajímavější a nejkrásnější fotografii na 
téma Smilovice „Obec k životu i relaxaci“.

Plakáty jsou ke zhlédnutí v centru obce na vývěsce.

Pavel Szalbut

Měsíc červen, červenec je pro včelaře vrcholem sezony, 
kdy včelař vytáčí med, který včely připraví v úlech. Medo-
braní je pro včelaře jediný okamžik, kdy sklízí „úrodu“ po 
dlouhodobé péči o včely-proléčení, zakrmení, testování, 
rozšiřování včelstev a v průběhu celého období zima, jaro se 
staral o včely tak, aby výnosy medu byly co největší.

 Každý rok není tak příznivý pro rozvoj včel jako letošní.  
Letošní sezona je po dlouhé době velice přínosná pro 
včelaření, bez velkých teplotních výkyvů a podmínky pro 
rozvoj včelstev jsou více než dobré. V měsící červnu bývá 
med květový a něco málo řepkového, který je světlejší 
a rychleji cukernatí. 

Kromě stáčení medu, musejí včelaři v naší organizaci 
plnit mimořádné nařízení státní veterinární správy, k za-
mezení šíření nebezpečné nákazy-moru včelího plodu, která 
se objevila na hranici Stříteže a Zálesí. Krajská veterinární 
správa  nařídila ,že každý včelař musí provést odběr vzorků 
ze včelstva. Výsledek rozboru vzorku je pro naší obec ne-
příznivý, neboť na jednom stanovišti byla objevená bakte-
riální nemoc - mor včelího plodu. Očekáváme, že státní 
veterinární zpráva nařídí další mimořádné opatření. V zasa-
žených oblastech platí přísný zákaz přemístování včelstev. 
Nedodržením těchto opatření hrozí vysoké pokuty.

Přeji všem včelařům úspěšnou sezonu.

Předseda včelařů.

Včelářská sezona vrcholí

Naše současná honitba spolku Smilovice-Řeka má celkem 
1347 ha honební plochy, z toho 529 ha lesa s počtem 26 
registrovaných členů. Nyní v tomto období dochází k první 
senoseči a s tím souvisí jak jste v mnoha případech i byli 
svědky s procházením našich myslivců a najatých za-
městnanců pronajatých ploch před senoseči s kontrolou 

Co trápí členy Mysliveckého 
spolku Smilovice-Řeka
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ploch, zdá se nenacházejí v porostu srnčí mláďata. Tato 
činnost vzhledem na kontrolu objemných ploch je velmi 
náročná a bohužel v současné době ještě z finančních důvodu 
pro tuto činnost nemáme k dispozici vhodnou techniku – 
„plašiče“ nebo drony s infrakamerami. V řadě případu jsme 
však byli svědky, jak majitel nemá na vodítku svého psa 
a bohužel došlo k usmrcení malé srnky. Apelujeme proto na 
vás, aby zvláště v období květen-červen vaše miláčky 
neběhaly volně. Pro informaci naše obecní vyhláška již řadu 
let zakazuje volné pobíhání psů. V této souvislosti i do-
poručujeme řidičům vozidel, aby nejen dodržovali rychlost 
na státních a obecních komunikacích dle stanovených 
omezení, ale brali i ohled na zvěř, která se přemisťuje 
zejména při setmění v našich lokalitách přes uvedené ko-
munikace. Pro informaci uvádíme, že za minulý rok bylo 
vozidly v našich lokalitách sraženo až 24 kusů srnčí zvěře. 
Kdo navštívil výstavu trofejí pořádané našim spolkem v roce 
2013, tak může potvrdit, že doprava má značný vliv na 
usmrcení sparkaté zvěře. Pro informaci sdělujeme, že na 
žádost občanů bydlících na hranici obci Střítež a Smilovice 
kolem přivaděče Ropičanka Stonávka, byly umístěny PČR 
Hnojník dopravní tabule omezující rychlost na 50 km/hod. 
a to jednak z důvodu omezení dopravy na státní silnici přes 
Střítež (oprava chodníku) a tím častým objížděním této 
komunikace s nadměrnou nesmyslnou rychlosti, ale taky 
z důvodu časté migrace zvěře z okolních porostů a husté 
zástavby RD u této komunikace. Tímto nutno poděkovat 
našemu PČR Hnojník za projevenou aktivitu ve smyslu jejich 
kréda „Pomáhat a chránit“.

Pokud „budete mít prostor, tak mrkněte i na webové 
stránky spolku MS-Smilovice-Řeka na naše úvodní „bon-
moty“, které by Vás mohly motivovat k větší akltivitě - viz 
citace z úvodní naši webové stránky: 

http://www.ms-smilovice-reka.ic.cz/

Snažíme se zachovat pestrost a rozmanitost naší přírody, 
proto Vás prosíme o dodržování těchto pravidel při pobytu 
v přírodě:

! neodhazujte zde žádný odpad, příroda není smetiště

! chovejte se pokud možno tiše, jinak toho moc neuvidíte

! své čtyřnohé miláčky nenechte bez dozoru pobíhat po 
revíru

! pokud naleznete nějaké mládě zvěře NEBERTE jej do 
rukou a ZANECHTE jej na místě, tato mláďata NEJSOU 
opuštěná, jejich matka Vás možná právě zpovzdálí 
pozoruje

! myslivecká zařízení, krmelce a zásypy určené k při-
krmování zvěře neničte a hlavně neberte krmivo z těch-
to zařízení. Obsahuje léčiva a přípravky určené pouze 
pro divoce žijící zvěř

! nezakládejte ohniště, nevypalujte keře a starou trávu

! pokud se v honitbě pohybujete na kolech, nejezděte mi-
mo lesní cesty

předseda MS-Smilovice-Řeka 
Ing. Antonín Samek
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